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محمدباقر نوبخت از حذف یارانه بگیران در  سال 97 به »شهروند« توضیح داد

یارانه فقط برای نیازمندان
 غیر از افراد زیر پوشش نهادهای حمایتی، سایر افراد باید اثبات كنند كه نیازمندند تا یارانه بدهیم             افزایش قیمت بنزین شایعه است 

 نوبخت در واكنش به رفتار دوگانه دولت برای شناسایی فراریان مالیاتی به »شهروند« گفت: بی اطلاعم!
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شهروند| لایحه بودجه 97 حواشی بسیاری به دنبال 
داشت. آن قدر که این حواشی به فضای مجازی و حتی 
شوخی های مردم رسید. با این حال محمدباقر نوبخت، 
رئیس ســازمان برنامه و بودجه دیروز به تعدادی از این 
حواشی پاسخ داد و البته برخی را هم بی پاسخ گذاشت. 
مهمترین دغدغه ای که لایحــه بودجه 97 برای عموم 
ایجاد کرد، وضع پرداخت یارانه ها در  سال آینده است. 
دولت که چیزی حدود 10.5 هزار میلیارد تومان از اعتبار 
یارانه های نقدی کم کرده اســت، گویا اندیشه حذف 
گسترده یارانه بگیران را در سر دارد. با فرض تغییرنکردن 
ســقف پرداخت 45 هزار و 500 تومان یارانه نقدی هر 
فرد، اعتبار در نظر گرفته شده برای یارانه نقدی  سال 97 
تنها کفاف حدود 41 میلیون نفر را می دهد و بیشتر از 
30 میلیون نفر باید از چرخه یارانه بگیران حذف شوند. 
موضوعی که البته نوبخت تلویــح آن را تأیید می کند 
و به »شــهروند« می گوید: دولت از  سال آینده در نظر 
دارد که تنها به نیازمنــدان یارانه پرداخت کند و حتی 
سقف پرداختی به آنها را بالاتر ببرد. او ادامه می دهد: دو 
روش برای این موضوع وجود دارد، اول آن که به حساب 
80 میلیون نفر سرکشی کنیم و همین دعواهای کنونی 
پیش می آید که نهایتا 3 تا 4 میلیون حذف شدند. روش 
دوم این که پول را به کســانی که می شناسیم و تحت 
پوشش هستند، بدهیم که برخی سازمان های حمایتی 
و برخی را بیمه های تأمین اجتماعی یا شاید گروهی از 
مردم باشند که جزو هیچ کدام نیستند که پس از اعلام و 

بررسی آنها یارانه شان پرداخت می شود.
تصمیمی برای گرانی بنزین نداریم

شایعه گرانی بنزین شوخی با حداقل سه برابرشدن 
عوارض خروج از کشــور و ابهامات یارانه نقدی ازجمله 
محورهای لایحه بودجه 97 است که ذهن بسیاری از 
مردم ایــران را درگیر کــرد. موضوعاتی که محمدباقر 
نوبخت، رئیس ســازمان برنامه و بودجه و سخنگوی 
دولت دیروز در نشســت خبری اش پاسخ داد. او درباره 
گرانی بنزین توضیــح داد: این خبر را هــم در فضای 
مجازی دیده ام اما این موضوع که دولت هم اکنون برنامه 
مشخصی برای افزایش حامل های انرژی در  سال  جاری 
داشته باشد، درست نیســت؛ هر چند که دولت مجوز 
قانونی افزایش ســقف درآمد حاصل از اصلاح قیمت  
حامل های انرژی تا ســقف 48 هزار  میلیــارد تومان را 
دارد اما بنده اعلام می کنم که فعلا برنامه افزایش قیمت 

حامل  های انرژی در  سال  جاری قطعی نیست.
 گرانی عوارض، مشاركت عمومی 

برای توسعه گردشگری!
چند برابر شدن عوارض خروج از کشور که دستمایه 
طنز و شوخی افراد بسیاری شد، یکی دیگر از موضوعاتی 

بود که محور پرسش از نوبخت قرار گرفت. 
جهش ســه برابری عوارض خروج از کشور با موجی 
از واکنش های انتقادی و اعتراضی همراه شده است، با 
این حال محمدباقر نوبخت آن را »مشارکت عمومی« 
دانسته و از مردم خواسته همان طور که به کشورهای 

دیگر می رویم، به کشور خودمان هم توجه نشان دهیم.
او در توجیــه این اقدام، بــا کنایه بــه »دارندگی و 
برازندگی« اشاره کرد و گفت: افرادی که به کشورهای 
خارجی می روند یک مقدار هم به گردشــگری کشور 
خودشان کمک کنند. ما از آنها سپاسگزاریم و این را یک 
مشارکت عمومی در توسعه زیرساخت های گردشگری 
کشور تلقی می کنیم، به همین خاطر هم در بودجه  سال 

97 برای گردشگری منابع ویژه ای در نظر گرفته ایم.
او ادامه داد: زمینه توسعه برای گردشگری در داخل 

کشور فراهم شده است، با این حال همه گلایه دارند چرا 
به موزه ها و آثار باســتانی رسیدگی نمی شود. سازمان 
میراث فرهنگی نیز انتظار دارد برای جذب گردشــگر 
فرصتی را ایجاد کنیم، اما همه باید در این مورد مشارکت 
داشته باشیم، همان طور که به کشورهای دیگر می رویم، 
به کشــور خودمان هــم بپردازیم و زیرســاخت های 
گردشگری را فراهم کنیم.نوبخت همچنین گفت: در 
همه دنیا این گونه است؛ رئیس جمهوری یکی از همین 
کشورهای همسایه اعلام کرد که نه تنها هتل ها، بلکه 
راه هــا و جاده ها را بخش خصوصی می ســازد و دولت 
هیچ مبلغی پرداخت نمی کند. ما هم می توانیم چنین 
مشارکتی داشــته باشــیم.البته او در پاسخ به این که 
افزایش عوارض تنها مربوط به سفرهای سیاحتی است 
یا سفرهای زیارتی را هم شامل می شود، گفت می تواند 

هر دو نوع این سفرها را شامل شود.
یک بام و دو هوای مالیاتی دولت 

دولت با اشاره به کاهش درآمدهای نفتی از افزایش 
12 هزار  میلیارد تومانی مالیات در لایحه بودجه 97 گفته 
است. این موضوع در شرایطی مطرح می شود که مدیران 
کشور در پاسخ به انتقادهایی که درباره افزایش مالیات 
مطرح می شود، به گسترش تور مالیاتی اشاره می کنند و 
می گویند دولت تصمیم دارد افزایش درآمدهای مالیاتی 
خود را با شناســایی فراریان مالیات و افزایش پوشش 
مالیاتی تأمین کند. این موضوع در حالی رخ می دهد که 
چندی پیش با توافق مسعود کرباسیان، وزیر اقتصاد و 
علیرضا آوایی، وزیر دادگستری بنا شد که حداقل میزان 
گردش حسابی که سازمان امور مالیاتی می تواند به آن 
دسترسی داشته باشد، از 500 میلیون تومان به 5 میلیارد 
تومان برسد و این 10 برابر شدن حداقل گردش حساب 
درواقع بخش قابل توجهی از فعالیت های اقتصادی را از 

دایره نظارت سازمان امور مالیاتی خارج کرد. 
نوبخت در واکنش به این موضوع به »شهروند« گفت: 
میزان مالیات افزوده شده برای  ســال 97 رقم زیادی 
نیست و درواقع تنها 6.7 درصد افزایش مالیات نسبت به 
 سال گذشته رخ داده است که این مسأله نسبت به تورم 
9 درصدی رقم معقولی است.او درباره علت توافق وزرای 
کابینه دوازدهم برای افزایش 10 برابری حداقل گردش 
حساب افراد در نظارت های مالیاتی گفت از این موضوع 
خبر ندارد و باید مسأله را خود شخص کرباسیان، وزیر 

اقتصاد جویا شود. 
وجود 40 هزار  میلیارد تومان درآمد معاف از مالیات 
نوبخت همچنین با طرح این سوال که آیا می توانیم 
مالیات بیشتری داشته باشیم، ضمن تأیید این موضوع 

عنوان کرد: نه این که فشــار بیشتری به مودیان فعلی 
بیاوریم، اما کسانی هستند که مالیات نمی دهند. اکنون 
40 هزار  میلیارد تومان از محل کسانی که می شناسیم 
و درآمد دارند، اما طبق قانون معاف هســتند، می توان 
درآمد داشت. همچنین لایه پنهان و غیرشفافی وجود 
دارد که درآمد داشــته و فعالیت می کنند، اما مالیات 
نمی دهند یا مالیات آنها بایسته نیست، ضمن این که با 
بازبینی نسبت به گروه های معاف از مالیات نگاهمان به 
بخش کدر اقتصاد معطوف شود. او تأکید کرد: چند  سال 
است بودجه خاصی به سازمان مالیاتی داده می شود، تا 

بر اساس شرایط روز و نرم افزارهای جدید اقدام کنیم.
نوبخت در مــورد درآمدهای گمرکــی گفت: این 
درآمدها امسال 17 هزار و 300 میلیارد تومان بوده که در 

لایحه به 23 هزار  میلیارد تومان افزایش یافت.
آینده فروشی اصطلاح غیركارشناسی است

کاهش بودجه عمرانی و موضــوع انتقال بدهی به 
آیندگان با عرضه اوراق بدهی مسأله مهم دیگری بود 
که در نشست دیروز نوبخت پرسش های بسیاری به 
دنبال داشت. حالا در شرایطی به گفته نوبخت 73 هزار 
پروژه عمرانی نیمه تمام روی دست دولت مانده است 
که بودجه عمرانی  سال 97 نه تنها قرار نیست افزایش 
خاصی را تجربه کند که بودجه عمرانی کشور 10 هزار 
 میلیارد تومان کاهش داشته اســت. رئیس سازمان 
برنامــه و بودجه اعلام کــرد که برای  ســال آینده از 
روش های جدیدی در بودجه برای اختصاص منابع به 
طرح های عمرانی استفاده شده است، مدلی که اکنون 
در دنیا مرسوم است.نوبخت در اظهارات خود به تهیه 
بودجه 1397 براساس بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد 
تهیه شده اســت، به تغییر در اختصاص بودجه های 
عمرانی اشاره داشت و گفت که به منظور استفاده بهینه 
از منابع محدود برای پرداخت به بودجه های عمرانی از 
روش جدیدی که با عنوان ppp در دنیا مشهور است، 
اســتفاده کرده این که بر پایه حضور گسترده بخش 
خصوصی قرار دارد.البتــه او با طرح انتقادی مبنی بر 
این که دولت در حال انتقال بدهی به آینده و اصطلاح 
»آینده فروشی« گفت: این موضوع مبنای کارشناسی 
ندارد زیرا اگر بــا اوراق بدهی پروژه هــای عمرانی را 
تکمیل نکنیم به جای بدهی پروژه عمرانی نیمه تمام 
را به آینده منتقل می کنیم که این موضوع آســیب و 

هزینه بیشتری دارد. 
امیدواریم دلار ارزان شود

درحالی در بودجه  سال آینده نرخ تبدیل درآمدهای 
ارزی بــرای دلار به ریال 3500 تومان تعیین شــده 

که نوبخت درباره چرایــی تعیین این قیمت با توجه 
بــه این کــه اکنــون دلار در مرکز مبــادلات ارزی 
3540 و در بازار آزاد تا بیش از 4200 تومان اســت، 
توضیح داد.او همچنین درباره ادامه روند فعلی بازار و 
رکوردشکنی های قیمت دلار اظهاراتی داشت.آن طور 
که نوبخت عنوان کرد: نرخ 3500 تومانی در بودجه بر 
مبنای دلار دولتی بوده و اصلا دولت قیمت های بازار 
را به رسمیت نمی شناســد و این صرافان و بازاریان 
هستند که باید خود را با واقعیت منطبق و قیمت ها 
را براســاس آن تنظیم و اعلام کنند.نوبخت گفت که 
اکنون دلار حدود 4200 تومان است، درحالی که در 
 سال گذشته هم در همین مواقع قیمت دلار افزایشی 
شد و تا 4هزار تومان پیش رفت ولی در ادامه این روند 
متوقف شد. بر این اساس هم با توجه به اعلامی که از 
سوی بانک مرکزی وجود دارد  امید است که قیمت 
دلار در ماه های آینده ارزان تر شــود. او تأکید کرد که 
برای ما ثبات قیمــت ارز و برابــری آن و آرامش بازار 
مورد توجه خواهد بود و آقای روحانی همواره تأکید 
دارند که نباید اقدامی انجام شود که موجبات کاهش 
ارزش پول ملی در برابر سایر ارزها را فراهم آورد.نوبخت 
با اشــاره به این که افزایش نامعقول قیمت ارز برای ما 
سودی به همراه ندارد، گفت: شاید در این بین به نفع 
صادرکنندگان باشد و پول بیشتری به دست آورند، اما 
ما معتقدیم که می توان برای تقویت صادرات از راه های 
دیگری استفاده کرد چرا که افزایش قیمت دلار شاید 
به نفع صادرکنندگان باشد ولی موجب لطمه زدن به 

سایر اقشار جامعه و اقتصاد خواهد شد.
او تأکید کرد که یکسان سازی نرخ ارز همچنان از 
سیاست های اصلی دولت به شــمار رفته ولی زمانی 
اجرایی می شود که زمینه های لازم و شرایط مناسب 

برای پایداری آن وجود داشته باشد.
 1800 میلیارد تومان آسیب زلزله كرمانشاه

 به زیرساخت های دولت 
زیان ســنگین زلزله کرمانشــاه، موضوع دیگری 
بود که نوبخت مطرح کــرد و گفت: اگر بخواهیم نرخ 
تــورم را در نظر بگیریم، بودجــه 97 نه تنها افزایش 
نداشــته که 10 درصد هم کاهش داشته است. این 
درحالی اســت که زلزله کرمانشــاه 1800 میلیارد 
تومان تنها به زیرساخت های دولت آسیب  زده است 
و نیازمند بازسازی است. همچنین باید توجه داشته 
باشیم ریزگردها در استان خوزستان باید رسیدگی و 
مشکلات آن برطرف شود، بنابراین نیازمند استفاده 
از این منابع برای تحقق اهداف برنامه ششــم توسعه 
هســتیم.به گفته او، اگر تورم 9 درصــدی را در نظر 
بگیریم، در سقف درآمدی 386 هزار  میلیارد تومان، 
رشد بودجه 97 نســبت به بودجه  سال  جاری صفر 
خواهد بود و اگر ســهم صندوق توســعه ملی را کم 
کنیم، با توجه به تورم 9درصد، بودجه 10 درصد هم 
کاهش یافته است. رئیس ســازمان برنامه و بودجه با 
بیان این که آیا سیاست اشتغالزایی در سطح 950 هزار 
نفر در هر  سال و سیاست کاهش فقر مطلق و عدالت 
اجتماعی جزو اهداف برنامه ششــم توسعه نیست؟ 
گفت: بر همین اســاس معتقدیم اگــر از این منابع 
استفاده شود، می توانیم به اهداف فقرزدایی و اشتغال 
دســت یابیم. او اضافه کرد: ما در لایحه بودجه  سال 
97 دو برنامــه فقرزدایی و اشــتغال فراگیر را در نظر 
گرفته ایم، به همین دلیل باید انتظار داشته باشیم که 
بودجه 97 ویژگی هایی داشته باشد که بودجه  سال 

 جاری نداشته است.

 پرورش کروکودیل و قورباغه 
به شرط صادرات 

ایلنا|  حســن عالمی، نماینــده ولی فقیه در 
وزارت کشاورزی گفت: پرورش کروکودیل از نظر 
اقتصادی برای تولیدکنندگان جذاب است، چرا که 
به عنوان مثال از پوست آن برای تولید محصولاتی 
مانند کیف و کفش و حتی لباس استفاده می کنند 
که مانعی ندارد اما مردم باید توجه داشته باشند 
که به هنگام نماز خواندن آن لباس را نپوشند. به 
گفته او، حیوانات بســیاری وجود دارند که شرعا 
نمی توانند در سیکل غذایی مردم قرار گیرند و به 
اصطلاح شرعی، حرام گوشت محسوب می شوند. 
اما گاهی اوقات تولید و پرورش آنها یک سلسله 
منافعی برای پرورش دهندگان و تولیدکنندگان 
دارد کــه از نظر اســلامی هم حرام محســوب 

می شود.
عالمی افزود: به عنوان مثال برخی از حیوانات 
هســتند که جنبه دارویی دارنــد و از آنها برای 
تولید دارو اســتفاده می شــود اما حرام گوشت 
هستند و خوردن آنها حرام اســت؛ لذا در حکم 
شرعی به شــرط آن که مورد اســتفاده دارویی 
قرار بگیرد، مانعی ندارد.او همچنین درخصوص 
چگونگی نظارت جمعی بر کشــتار دام و طیور 
در کشــتارگاه های داخلی و خارجی و انتقادات 
مطروحه خاطرنشــان کرد: درباره کشتارگاه ها و 
نظارت شرعی جفا شده است، چرا که سختگیری 
بســیاری در این زمینه صورت می گیرد و تمام 
کشــتارها در داخل و خارج از کشــور به صورت 
موردی، مورد نظارت ناظران شرعی قرار می گیرد. 

پیشنهاد ویژه

ویترین ایران

 افزایش مناطق آزاد
کشور را آبکش می کند

مهر| مجیدرضا حریــری نایب رئیس اتاق 
بازرگانی ایران و چین، با بیــان این که افزایش 
مناطق آزاد، کشور را به آبکش تبدیل می کند، 
گفت: نبایــد دوباره حفره هایی بــرای دورزدن 
قانون، ایجاد کرد.او نبود زیرســاخت در ایجاد 
مناطق آزاد را آفتی برای این مناطق دانســت 
و گفت: بدون توجه به وجود زیرســاخت های 
منطقــه ای نظیر جاده، آب، برق، تأسیســات و 
دیگر شرایط مورد نیاز، تنها بیابانی را مشخص 
می کنیم و سپس فنســی را دور آن می کشیم و 
درنهایت نام آن را منطقه آزاد یا ویژه می گذاریم. 
همانند همان اتفاقی که در ماکو، ارس، سرخس 
و اروند رخ داد؛ یعنی همان مناطقی که هیچ گونه 

آبادانی ندارند.

آماده صدور گاز به امارات هستیم
ایلنا| بیژن نامدار وزیر نفــت گفت: ما آماده 
صدور گاز به امارات طبق قرارداد هســتیم. او با 
بیان این که ما براســاس قرارداد عمل کردیم و 
همه تجهیزات مان نیز برای صادرات آماده است، 
اظهار داشــت: از این به بعد نوبت کرسنت است 
که اقدام کند و اگر اقدامی نکند و تحویل نگیرد، 
آنها هستند که تخلف کرده اند. او درباره آخرین 
گفت وگوها با پاکســتان درخصوص خط لوله 
صلح نیز تصریح کرد: پاکستانی ها از آن استقبال 

نمی کنند.

۱.۵ میلیون فقره چک برگشت خورد
بانک مركزی| بانک مرکزی با انتشــار آمار 
چک های مبادله ای آبان ماه امســال، اعلام کرد: 
1.5 میلیون فقره چک به ارزش 138 هزار  میلیارد 
ریال برگشت خورد. براساس این گزارش سهم 
ارزشی چک های برگشتی در آبان ماه  سال جاری 
نسبت به ماه قبل از 21.3 درصد به 22.5 درصد 
افزایش و ســهم تعــدادی آن از 15.7 درصد به 
15.4 درصد کاهش یافته اســت. به این ترتیب، 
15.4درصد از تعــداد و 22.5 درصــد از ارزش 
کل چک های مبادله ای آبان ماه  ســال جاری را 

چک های برگشتی تشکیل می دهد. 

 معاون اول رئیس جمهوری پیگیر 
حل مشکل ریزگردها 

اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهوری 
بعدازظهر دیروز براي افتتاح و بازدید از چند طرح 
عمراني و صنعتي در استان خوزستان با استقبال 
اســتاندار خوزستان وارد آبادان شــد. او با بیان 
این که ظرفیت تولید فــولاد اروند 600 هزار تن 
است از سرمایه گذاري بنیاد مستضعفان و بخش 
خصوصي و دولت در افتتاح طرح هاي صنعتي 

در استان خبر داد. 
او همچنین با اشــاره به معضل ریزگردها در 
استان که مردم خوزســتان را بسیار اذیت کرد، 
گفت:  سال گذشته تصمیمات مهمي براي مهار 
ریزگردها اتخاذ شد، امروز از روند پیشرفت امور و 
برنامه ریزي هاي انجام شده بازدید خواهیم کرد 
تا مشکلات در این زمینه به حداقل کاهش یابد. 

ویترین جهان

خبر

اقتصاد مجازی

رشوه ۲ میلیون پوند حزب کارگر 
بریتانیا 

مهر به نقل از بی بی سی انگلیسی| حزب 
کارگــر انگلیس برای صدور یک مجوز ســاخت 
آســمانخراش، 2 میلیون پوند رشــوه دریافت 
کرد. ایــن فرد بــازرگان ادعا کرده کــه ازطرف 
سیاســتمداران حــزب کارگــر، ضمانت مجوز 
ساخت یک آسمانخراش در شرق لندن با هزینه 
500 میلیون پوند را به ازای پرداخت 2 میلیون پوند 
رشــوه دریافت می کند.او ادعا کرد که به 4 تن از 
سیاستمردان حزب کارگر، نفری 500 هزار پوند 
رشوه پرداخت کرده است؛ این افشاگری همزمان 
با تلاش های حزب کارگر برای مبراکردن خود از 
مقاصد سیاسی در اخراج »لوتفر راهمن«، شهردار 
سابق لندن به دلیل تقلب او در انتخابات دو سال 

قبل به میان آمده است.

 سوآپ نفتی ایران و عراق 
یک ساله است

فارس به نقل از رویترز| وزیر نفت عراق اعلام 
کرد: مدت زمان سوآپ نفتی ایران و عراق یک سال 
اســت و پس از آن برای تمدید یا عدم تمدید آن 
تصمیم می گیرند، همچنین قرار است پنجشنبه 
مسئولان بی پی ضمن بازدید از میدان کرکوک 
برای توسعه این میدان با عراقی ها قرارداد ببندند. 
گفتنی است روز جمعه ایران و عراق توافق قرارداد 
سوآپ نفتی امضا کردند که براســاس آن روزانه 
60 هزار بشکه نفت از سوی عراق از میدان نفتی 
کرکوک تحویل ایران می شــود و به همان اندازه 
نفت فرآوری شده تحویل خواهد گرفت.براساس 
گزارش رویترز این مبادله به عــراق این امکان را 
می دهد که فروش نفت متوقف شــده از میدان 
کرکوک را دوباره از سر بگیرد. قرار است روزانه بین 
30 تا 60 هزار بشکه نفت توسط تانکرهایی در مرز 
کرمانشاه به ایران تحویل داده شود و معادل آن نیز 

ایران به عراق نفت فراوری شده تحویل دهد.

برای پیشگیری از فرار مالیاتی 
راهکار نداریم

غلامحسین دوانی، عضو انجمن حسابداران خبره 
ضمن انتقاد از سیاســت های مالیاتی، در مراســم 
هفته ملی حســابدار اعلام کرد: ایران برای مبارزه با 
فرار مالیاتی و گرفتن مالیات از دانه درشت ها برنامه 
و راهکار مشــخصی ندارد. او ضمن تأکید بر اجرای 
عادلانه و منصفانه قانون مالیات ها از معافیت مالیاتی 
برخی نهادهای خاص انتقاد کرد و گفت: تنها درآمد 
پایدار برای رســیدن به توســعه پایدار درآمدهای 
مالیاتی اســت؛ بنابراین هم فعالان اقتصادی حتی 
نهادهایی که تحت عنوان نهادهای حمایتی فعالیت 
اقتصادی دارند، بایــد الزاما مالیات پرداخت کنند و 
چنانچه نیاز به حمایت داشته باشند این حمایت ها 

باید به صورت جمعی - خرجی باشد. 

نقش شهرداری در آنتن دهی موبایل! 

تسنیم| محمدجواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات 
در جلسه ای با مدیران عامل اپراتورهای تلفن همراه 
مشکلاتشــان در زمینه توســعه و ارتقای کیفیت 
ارتباطات در این حوزه را بررســی کرد. او با اشاره به 
این که کیفیت ارتباطات موضوع جدی است، گفت: 
در بعضی از شــهرها و مناطق بعد از ارایه نســل3 و 
4 تلفن همــراه، قطعی مکالمات افزایش داشــته و 
کیفیت ارتباطــات کاهش پیدا کرده اســت.وزیر 
ارتباطات تأکید کرد: البته بخشی از این مشکلات 
ارتباطی مربوط به تغییر تکنولوژی و عدم همکاری 
شــهرداری ها در نصب و راه اندازی و در بعضی موارد 

جمع آوری سایت های تلفن همراه است.

عامل هک گسترده اوبر شناسایی شد

فارس| یک مرد 20ساله اهل ایالت فلوریدا به عنوان 
عامل هک گســترده ســایت اوبر در ســال گذشته 
شناسایی شده است؛ هکی که باعث سرقت اطلاعات 
بیش از 57 میلیون مسافر و راننده اوبر شد.رسانه ها افشا 
کرده اند که اوبر برای مخفی کردن این رسوایی هکری 
گسترده صدهزار دلار به این هکر رشوه داده و از او قول 
گرفته که اطلاعات دریافتی را نابود کند.پرداخت این 
مبلغ به هکر اوبر در قالب یــک برنامه اعطای جایزه 
صورت گرفته که این شــرکت به منظور شناســایی 

آسیب پذیری های امنیتی خود اجرا می کند. 
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رئیس سابق بانک مركزی: 

بابک زنجانی نفت بی مشتری مان را می فروخت
 »به بهترین وجه تحریم هــا را مدیریت کردیم و 
نگذاشــتیم مردم متوجه چیزی بشوند.« محمود 
بهمنی، رئیس اســبق بانک مرکزی که این روزها 
اتهام های مختلفی به او وارد می شود، به ایلنا گفته 
است؛ »زمانی که من رئیس  کل بانک مرکزی بودم، 
هفت بار بدترین تحریم ها را مدیریت کردم. این کار 
من بود. حالا این که یکی الان به من بگوید که چرا 
مدیریت کردی، حرف بی خودی است، این تأکید 

مقام معظم رهبری بود.«
کمتر از یک ماه پیش بود که بهمنی توسط احمد 
توکلی، رئیس سازمان مردم نهاد دیده بان شفافیت، 
به علت تقدیر از رئیس وقت موسســه ورشکسته 
ثامن الحجج، متهم به بی کفایتی و رانت بازی شد. 
بهمنی اما در همان روز به »شهروند« گفت که این 
اتهام از اساس کذب است و تقدیرنامه برای تجمیع 
موسسات به ثامن الحجج داده شــده بود نه تأیید 
عملکرد آن.  حالا بهمنی در گفت وگو با ایلنا اعلام 
کرده که 26 کشــور برای خروج از رکود از او طرح 
خواســته اند و مدعی اســت که بهترین مدیریت 
در طــول تاریخ تحریم های ایران بــوده. آن هم در 
شرایطی که گزینه نظامی روی میز بوده و ورود پول 
به کشور ممنوع اعلام شده بود و بانک مرکزی عملا 
هیچ فعالیت بین المللی ای نمی توانسته داشته باشد.

او همچنین هرگونه همکاری یا باج دهی به بابک 
زنجانی را بشدت تکذیب کرده و گفته است: بابک 
زنجانی با ما در بانک مرکزی کاری نداشــت. طرف 
حساب وزارت نفت بود. نفت ما را کسی نمی خرید، 

ایشان برای ما نفت می فروخت. 
انتظار نداشته باشید گل و بلبل باشد!

بهمنی با اشــاره به روزهای سخت تحریم گفت: 
شــما انتظار دارید وقتی به دلیــل تحریم، فروش 
نفت ما محدود اســت و نمی توانیم پول وارد کشور 
کنیم، همه چیز گل و بلبل باشــد؟ وظیفه ما این 

است سیاست هایی را که مدیران ارشد نظام تبیین 
کرده اند را اجرا کنیم. ما یک وظیفه ای داریم که آن را 

باید انجام دهیم، اگر نه کار سیاسی نمی کنیم. 
نگذاشتیم مردم صدمه ببینند 

درحالی  کــه پرایــد 8میلیونی، در آن  ســال به 
20 میلیــون تومان رســید. بهمنی گفته اســت: 
نگذاشتیم مردم صدمه ببینند و به بهترین وجه وضع 
را کنترل کردیم. بالاترین تورم در دولت احمدی نژاد 
در پایان  سال 91 بود که به 30.9دهم  درصد رسید. 
این آمار دقیق بانک مرکزی است. حالا هرکسی که 

رقم دیگری ادعا می کند، برای خودش است. 
 هركس می گوید 

تورم 40 درصد بوده، بی خود كرده
زمــان  در  50 درصــدی  تــورم  دربــاره  او 
 هاشمی رفسنجانی گفت: این رقم 49.4 دهم  درصد 
بود که در  ســال 72 رخ داد. من آن زمان هم در بانک 
مرکزی مشغول بودم. در واقع من در تمامی دولت ها 
در بانک مرکزی کار کرده ام. کار من سیاسی نیست 

بلکه فنی است. برای همین از این ارقام اطلاع دارم. 
او افزود: ما اگر می خواهیم تورم را مقایسه کنیم، 
باید پایان  ســال را ملاک قرار دهیــم. آن آقایی که 
می گوید تورم در  ســال 91 بــالای 40 درصد بوده، 
بیخود می گوید. این حرف ها سیاسی است. سوابق 
بانک مرکزی موجود است. نقدینگی ما در آن زمان 
30.8 دهم  درصد بود؛ یعنی 435 هزارمیلیارد. الان 
این رقم یک هزار و 435 میلیارد شــده است. تأکید 
می کنم این رقم نقدینگی در پایان  سال است. حالا 
ما با تمام این مشکلات کشور را به بهترین وجه اداره 

می کردیم. 

جلوی پرداخت ارز به زنجانی را گرفتم
بهمنی جهت رفع اتهام به بانــک مرکزی وقت 
درباره بابک زنجانی گفت: من الان نامه ای در جیبم 
دارم که در آن نوشــته شده به ایشــان ارز پرداخت 
شــود اما من جلوی این مصوبه را گرفتم. من در آن 
نامه نوشتم که ما ارزی نداریم که به ایشان بدهیم. 
اگر می خواهید پولی به ایشان پرداخت شود، از محل 
وزارت نفت بدهید. تاریخ این نامه تیرماه  ســال 91 
است که نوشته بانک مرکزی درخواست ارز شرکت 
نیکو در  هالک بانک ترکیه را به حســاب فلان بانک 
واریز کند.  او افزود: من زیر همین نامه داخل پرانتز 
با خط خودم نوشتم که اگر می خواهید چنین مبلغی 
را به این شرکت پرداخت کنید، از محل وزارت نفت 
بدهید. امضای آقایان شمس الدین حسینی )وزیر 
اقتصاد(، غضنفری )وزیر صنعت و معدن( و قاسمی 
)وزیر نفت( به همراه امضای من در زیر نامه است. در 

واقع من جلوی چنین مصوبه ای را گرفتم. 
او تأکید کرد: پدیده زنجانی ربطی به ما ندارد، ما 
فقط تحریم را مدیریت کردیم و سعی کردیم کشور 
را در آن شرایط خاص سرپا نگه داریم. ما در آن زمان 
باید نفت را می فروختیم و نقل و انتقال پول را انجام 
می دادیم. ما باید کشــور را حفظ می کردیم. حجاج 
می خواستند حج بروند و پول نقد احتیاج داشتند. 
این درحالی بود که آن زمــان از آن طرف پول دادن 

ممنوع بود.
دلار چرا گران شد؟ 

در آن زمان بحث دلار و افزایش قیمت هم مطرح 
بود. بهمنی در این باره گفت: ما در آن زمان 2 میلیون 
و 350 هزار بشــکه نفت می فروختیم که یک دفعه 

تبدیل به 700 هزار بشکه شد. این یعنی درآمد کشور 
به یک سوم کاهش پیدا کرد. حالا با این اوصاف شما 

انتظار داشتید که دلار 500تومان شود؟
منتظر جنگ بودیم 

بهمنی گفته: انتظار داشــتیم. پــس برای چه 
چندصد تن طلا را در خزانه گذاشتیم که آوردن آنها 
نیز داستانی دارد. با این کارها برای مدیریت بحران و 
مدیریت تحریم است. ممکن است بعضی ها بگویند 

دورزدن که من این لفظ را به کار نمی برم.
پسر من جزو  نخبگان است 

بهمنی درباره موضوع پسرش و حواشی ژن خوب 
گفت: پسر من 34 سال دارد و دکترای عمران و سازه 
و شهرسازی را با معدل 18 از دانشگاه تهران دریافت 
کرده و آشــنا به زبان آلمانی و انگلیسی است. یک 
اختراع دارد و جزو نخبگان محسوب می شود و امروز 
در دانشگاه درس می دهد. حالا این پسر اشتباه کرده 
که در هشتگرد رزومه داده و به عنوان شهردار انتخاب 
شده؟ آیا به این فرد، ژن خوب می گویند؟ قطعا اگر 
پسر من نبود، می توانست شــهردار شود. من دوتا 
پسر دارم که یکی از آنها مهندس تخصصی است اما 
فامیلی خود را عوض کرده که نگویند پسر بهمنی 

است.
 موسسه ای مثل ثامن الحجج پیدا شود 

 دست او را می بوسم 
بهمنی ادامه داد: مــا 1700 تعاونی را در آن زمان 
ســاماندهی کردیم و یک نفر هم از سپرده گذاران 
اعتراض نکرد. به این موسسات وزارت تعاون مجوز 
داده بود مثل قرض الحسنه نیروی انتظامی که ما اینها 
را جمع کردیم. حالا یکی می گوید که شما آمده اید 
از ثامن الحجج تشکر کردید. بله من این کار را کردم، 
چون همین موسســه 23 موسسه کوچک را جمع 
کرد، الان هم اگر یکی 10 موسســه را جمع کند، 

دست او را می بوسم.

دیگه چه خبر
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